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NEJLEPŠÍ KVALITA
VŽDY LEVNĚ

-33%
100 g

19.
90

29.90

NABÍDKA ZBOŽÍ PLATÍ OD ČTVRTKA 30. 3.
DO 2. 4. 2023 NEBO DO VYPRODÁNÍ ZÁSOB.

V KINECH OD 30. BŘEZNA

MARIO JE ZASE
SUPER. V KINĚ
NEJSLAVNĚJŠÍ INSTALATÉR SVĚTA STRANA 11

Svátek slaví: Arnošt

Tučňáci nastoupení v řadě se v plzeňské zoo těší na vaši návštěvu. Těšit se můžete také na nový výběh pro lvy nebo na rozmanitou botanickou zahradu. METRO

Poporodní péče je
u nás téměř nulová
Čerstvé maminky. Po narození dítěte by za nimi automaticky měly jezdit asistentky hrazené státem.
Porodní centra. Experti míní, že je nutné budovat speciální pracoviště. Apolinář. Otevřeli v novém STRANY 2, 4, 5

inzerce
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Rodit v hale, kde
je slyšet heknutí
každé rodičky,
nebo v soukromí
a tichu odděleného
pokoje. Porodníci
se těší na nové pro-
středí.

Pravé křídlo pražského Apoli-
náře, správně a oficiálně Gy-
nekologicko-porodnická kli-
nika 1. lékařské fakulty Uni-
verzity Karlovy a Všeobecné
fakultní nemocnice (VFN)
v Praze, zažilo slavnostní oka-
mžiky.
Peníze, které posunuly část

památkově chráněné stavby
daleko do 21. století, dostala
nemocnice od ministerstva
zdravotnictví. To šéf VFN ne-
zakrývá. „Bez toho bychom
se do této fáze neposunuli,“

přiznává generální ředitel
VFN David Feltl otevřeně.
S neskrývaným nadšením se
na porody a péči o maminky
i novorozeňata ale těší přede-
všímpersonál. „Když probíha-
la rekonstrukce, využívali
jsme k porodům mimo jiné
pokoje v oddělení šestinedě-

lí,“ vysvětluje porodní sestra
Pavlína Jirásková. A tam si
prý maminky pochvalovaly
větší klid a soukromí.
Zatímco ve starých porod-

ních sálech byly rodičky jen
ve stěnou oddělených bo-
xech bez zvukové izolace,
tady mohou ženy rodit už

v uzavřených pokojích.
„Neslyšíte, co se děje vedle
vás, nemusíte poslouchat
vzdechy a další zvuky ostat-
ních žen, porodníků, případ-
ně asistujících tatínků,“ říká
Jirásková.
V rekonstruovaném křídle

se změnila dispozice původní-

ho rozmístění místností,
nové pokoje jsou doslova na
dosah operačního sálu, kdy-
by nastaly komplikace. Kaž-
dé novorozeně je navíc umís-
těné ve sledovacím lůžku, lé-
kaři vidí na dálku jeho stav
a monitorují všechny životní
funkce. PAVEL HRABICA

inzerce

Porodní pokoje mají vše potřebné. Zázemí je na úrovni.

Politik, porodnice a přednosta

Genius loci Apolináře zvenčí, uvnitř se ale mění. 5x METRO

Apolinář je romantický, ale
uvnitř se proměňuje s dobou

Báby už tu neškolí

Zemská porodnice a nalezi-
nec vznikly v roce 1875.

● Do roku 1922 tu fungovala
i „babická klinika“, kde se
školily porodní báby.

● Ročně tu přijde na svět ko-
lem 4500 dětí. Původní pro-
jekt počítal se třemi tisíci
porody.

● Do roku 2030 by měla pro-
běhnout kompletní rekon-
strukce celé porodnice.

Unikát

148
Bez dvou let se století a půl
v pražské porodnici zvané
U Apolináře rodí děti. Jedná
se nejen o jednu z nejdéle
provozovaných porodnic na
světě, ale i o zařízení, které
po celou dobu existence slou-
ží stále stejnému účelu. V po-
čátcích byl součástí objektu,
který postavil v roce 1875 ar-
chitekt Josef Hlávka, také na-
lezinec. Do něho ženy odklá-
daly třeba nemanželské děti.

K dispozici je špičkový operační sál.
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DRTÍME CENYDRTÍME CENY

NAMINIMUMNAMINIMUM!!

TWIGGY MÜSLI TYČINKA
různé druhy, 100 g = 13 Kč

SUPER CENA!

3.
90
30 g

TWIGGY MÜSLI TYČINKA
různé druhy, 100 g = 13 Kčrůzné druhy, 100 g = 13 Kč

cena platí pro
max. 10ks/nákup

v libovolné kombinaci

SUPER CENA!

6.
90

1 role

cena platí pro
max. 10ks/nákup

SOFTREE TOALETNÍ PAPÍR
100% recyklovaný, 50m

HRANOLKY
1 kg = 37,56 Kč 16.

90
450 g

SUPER CENA!

cena platí pro
max. 10ks/nákup

Nabídka zboží platí od 30. 3. do 2. 4. 2023 nebo do vyprodání zásob. Chyby v tisku vyhrazeny. Ceny jsou bez dekorace.
Lidl si vyhrazuje právo změn v balení a variantě nabízeného zboží. Odběr možný jen v obvyklém množství.

OD ČTVRTKA
30. BŘEZNA

Ukončí oblíbený dopravce
Martin Uher své více než tři
desítky let trvající působení
naMníšecku a Dobříšsku? Ta-
hle otázka pálí mnohé pen-
dlery, kteří z oblasti denně
cestují za prací či do školy na
smíchovské nádraží a zase
zpět. Nemalá část lidí z Mníš-
ku pod Brdy a okolí se totiž
obává zhoršení kvality veřej-
né dopravy, kterou před
řadou let oblast trpěla. Nedáv-
no je totiž poplašila kuloární
informace, že organizátory
dopravy (ROPID a IDSK) něko-
likrát oceňovaný dopravce už
nebude na své trase jezdit pří-
liš dlouho. Ve výběrovém říze-
ní Středočeského kraje totiž
jiný dopravce – ČSAD Bene-
šov – nabídl lepší cenu za kilo-
metr.

V posledních týdnech pro-
to dali místní obyvatelé do-
hromady petici, kterou záhy
podepsalo 2300 lidí. S její po-
mocí chtěli přimět k zakroče-
ní středočeské zastupitele.
Úplně to ale nedopadlo.

„Bereme na vědomí“
V textu peticemístní obyva-

telé vyzvali vedení kraje, aby
v tendru na nového dopravce
důsledně posuzovalo a zo-
hledňovalo úroveň poskyto-
vaných služeb. Středočeští za-
stupitelé petici v pondělí vza-
li takzvaně na vědomí, což je
však nezavazuje k dalším kro-
kům. Podle radního pro veřej-
nou dopravu Petra Borecké-
ho se petenti nicméně „vla-
mují do otevřených dveří“. Ji-
nak řečeno, podle Boreckého
není třeba vymáhat něco,
čemu zástupci kraje nemají
v plánu bránit.

Nejlepší nabídka
SpolečnostMartin Uher na-

bídla v novém tendru druhou
nejnižší cenu, a to 104 a půl
milionu korun. Nejnižší na-
bídku, 101,9 milionu korun
předložila společnost ČSAD
Benešov. Podle petice jsou
nicméně cestující se služba-
mi Martina Uhera spokojeni.
Autoři petice žádají o to, aby
o vítězi nerozhodovala jen
cena. Borecký nicméně po-
dotkl, že soutěž byla pečlivě
připravována a součástí vy-

hodnocení není jen kontrola
formálních náležitostí. Peten-
ti podle něj požadují něco, co
je nezbytnou součástí vyhod-
nocení podaných nabídek.
Středočeský kraj společně

s Prahou v současné době stá-

le ještě vybírá provozovatele
autobusů Pražské integrova-
né dopravy, kteří budou jez-
dit od 1. prosince 2024. Do
soutěže se kromě velkých fi-
rem přihlásili i malí a střední
dopravci. Výběrová řízení

byla vyhlašována ve čtyřech
vlnách a v každé z nich se sou-
těží o několik oblastí, které
kraj objednává samostatně
nebo s Prahou. Smlouvy na
provoz příměstských a regio-
nálních linek v obou krajích

končí k 30. listopadu 2024.
Na oficiální potvrzení výsled-
ků v první vlně, kde je i Mní-
šecko, a jejich případné po-
svěcení Středočeským kra-
jem si budou muset cestující
ještě počkat. FILIP JAROŠEVSKÝ

inzerce

Krátce

Včelařem
nanečisto
Do zítřejšího večera se
zájemci mohou přihlásit
do 3. ročníku projektu
komunitní včelnice.
Lesy hlavního města Pra-
hy jim od jara do zimy
pronajmou úl i s vybave-
ním. Více na lhmp.cz. JAR

Martin Uher. Pendleři jej chtějí dál
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Péči porodní asis-
tentky si české
ženy zatímmusí
platit samy.

Jak se chovat k čerstvé ma-
mince? Předporodních kur-
zů, které ženu na velký oka-
mžik jejího života připravují,
je nespočet. Ale kolem šesti-
nedělí, tedy období po poro-
du, se chodí téměř po špič-
kách a panuje o něm předsta-
va, že je lepší nechat rodičku
být a počkat, „až si tím pro-
jde“.

U nás nadstandard, jinde
něco normálního
U sousedů v Německu je

běžné, že se na ženu a dítě při-
chází pravidelně podívat po-
rodní asistentka, která dojíž-
dí na místo bydliště a matku
v křehkém šestinedělí zkon-
troluje. Přestože i v Česku
jsou porodnice, které tuto
službu poskytují, stále u nás
tato péče značně pokulhává.
„Žena podporu v šestinedělí
skutečně potřebuje. Tímmys-
lím i v tom smyslu, že se ne-
musí táhnout po náročném
porodu nebo třeba se záně-
tem a ještě s miminkem v ná-
ručí veřejnou dopravou na od-
borné pracoviště,“ říká Lilia
Khousnoutdinova, podnika-
telka a zakladatelka Nadační-
ho fondu Propolis33, který
mimo jiné přispívá rodičkám
na péči porodní asistentky.
„Byť by ženy teoreticky

měly mít po porodu nárok na
tři návštěvy porodní asistent-
ky v domácnosti, tak praktic-

ky jsou stále tyto návštěvy
podmíněny indikací gyneko-
logů,“ pokračuje Khousnout-
dinova. „Takové služby jsou
standardem v mnoha zemích
včetně například Německa,
Anglie, Skandinávie nebo Ho-
landska. „Je velká škoda, že
v Česku si ženy takové služby
musí hradit ze svého, často
právě ty, které je velmi potře-
bují, jako oběti domácího ná-
silí, samoživitelky, ženy
z chudších poměrů, a které
na to zkrátka nemají,“ říká
Khousnoutdinova.

„V současné chvíli je mož-
nost pozvat si soukromou ko-
munitní porodní asistentku
či laktační poradkyni domů,
ale není to standardní péče
poskytovaná nemocnicí či po-
rodnicí,“ objasňuje Alžběta

Němcová, porodní asistentka
Gynekologicko-porodnické
kliniky U Apolináře v Praze.
„Na část služeb přispívá
i řada pojišťoven v rámci růz-
ných porodnických a těhoten-
ských balíčků. Situace se lep-
ší, je to i velmi probírané
téma na ministerstvu. Porod-
ní asistentky, které by se
o ženy systémově staraly
v rámci standardní péče po
propuštění domů, jsou po-
třebné. Obzvlášť teď, kdy je
trend časného odchodu z po-
rodnice,“ uvádí Němcová.

Zlepšit by se měla také
informovanost rodiček
Prostoru pro zlepšení si

jsou vědomi i samotní lékaři.
„Péče po porodu u nás skuteč-
ně nebyla zcela dostatečná,

zejména ne ve srovnání s vel-
mi intenzivní péčí během tě-
hotenství,“ potvrzuje David
Cibula, přednosta Gynekolo-
gicko-porodnické kliniky
1. lékařské fakulty Univerzity
Karlovy a Všeobecné fakultní
nemocnice v Praze. Situace
se i podle něj postupně lepší.
„Vytváří se síť komunitních
porodních asistentek, které
si ženy mohou pozvat na ná-
vštěvu domů. Podobně půso-
bí i laktační poradkyně. Jed-
ná se však o služby hrazené
ženami,“ vysvětluje Cibula.
Zlepšit by se mohla také in-

formovanost samotných rodi-
ček. „Poslední dítě jsem rodi-
la akutním císařem, neměla
s ním předchozí zkušenosti
a informace, hlavně ohledně
péče o tělo po císaři, mi chy-

běla,“ přiznává Kristýna Tum-
pachová, zakladatelka Mimi-
Conceptu, e-shopu zaměřují-
cího se na produkty pro novo-
rozence a batolata.
„Proto jsem ráda, že Mimi-

Concept je součástí nového
projektu Císařovna, který se
právě problematikou císař-
ského řezu, vaginálním poro-
dem po císařském řezu a ná-
slednou péčí zabývá a snaží
se zvýšit osvětu,“ říká Tumpa-
chová. Nejen po císařském
řezu by rodičky návštěvy od-
borníků doma ocenily.
„Mimo velká města existují
pediatři, kteří za dětmi jezdí,
což je skvělé. Bohužel napří-
klad v Praze je to stále spíš po-
měrně drahá nadstandardní
služba,“ komentuje Khous-
noutdinova.

Rodičky by návštěvu asistentek doma ocenily. PROFIMEDIA

Seznámení
• Hledám milého přítele, dů-
chodce, od 60 do 85 let, z celé
České republiky. Jsem šikov-
ný, pracovitý důchodce, velmi
rád pomohu na zahradě i na
domku. Věřím, že se někdo na-
jde, kdo je sám a potřebuje po-
moci. Mně je 72 let a je na mě
VELKÉ spolehnutí. Prosím vo-
lat: 736157095270620

Práce - nabídka
• Českomoravská reklamní
agentura Kompakt spol. s r.o.
hledá obchodní zástupce po
celé ČR pro prodej inzertních
ploch pro své tiskové a sociál-
ní projekty. U zkušených ob-
chodních zástupců provize a
další výhody dle dohody. Jinak
nadstandardní provize
25-27,5% z obratu (obvyklý vý-
dělek 40-80tis. Kč/měs.), prá-
ce v místě bydliště, služební
auto a další benefity. Vyžadu-
jeme samostatnost, zodpověd-
nost a spolehlivost. Životopisy
zasílejte na e-mail:
manager@kompakt -cr .cz
nebo volejte na tel.: 325 613
594.268344

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990. Tel.
734843403270423

Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178

Pořadatelé

w
w
w
.h
ra
d.
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Mediální partneři Partneři SPH

JOSEF ČAPEK
MIKULÁŠMEDEK
KARELMALICH
JIŘÍ SOPKO
PETR NIKL
TRÁVA

1. 2.—23. 4. 2023
Císařská konírna Pražského hradu

ZNOVUZROZENÍ
V GOBELÍNU

ŠESTINEDĚLÍ JE POŘÁD JEŠTĚ

inzerce
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Některé ženy si z prvního po-
rodu odnáší trauma a dlouho-
dobé následky. Tomu by po-
dle Lilie Khousnoutdinové po-
mohly předcházet kvalifiko-
vané porodní asistentky
nebo centra, kde se k rodič-
kám a jejich potřebámpřistu-
puje s respektem.

Vaším snem jsou porodní
domy, které by daly
ženám více svobody
amožností. Existují už
v Česku nějaké?
Aktuálněmi dělá velkou ra-

dost, že v Česku už jsou v pro-
vozu takzvaná porodní cen-
tra. Od porodního domu se
liší tím, že nejde o samostat-
ně stojící zařízení, ale o sou-
část nemocnice. Vlastně je to
jakési oddělení, které se pri-
márně zaměřuje na nízkorizi-
kové rodičky. Zpravidla tam,
tedy v případě fyziologické-
ho porodu, autonomně pracu-
jí porodní asistentky, které
všestranně vychází vstříc při-
rozeným potřebám ženy.
Tím se maximalizuje pravdě-
podobnost bezproblémové-

ho, zdravého porodu. Z těch-
to zařízení můžeme jmeno-
vat například Centrumporod-
ní asistence na Bulovce nebo
Porodní centrum fakultní ne-
mocnice Brno. S podobnou
praxí se potkáme například
také ve fakultní nemocnici
v Ostravě, ale vím i o mnoha
dalších místech, kde plánují
centrum porodní asistence
neboli porodní centrum ote-
vřít.

V čem se od klasických
porodnic liší?
Klíčový je přístup personá-

lu, počínaje autonomií porod-
ní asistentky u nekompliko-
vaného porodu, na který je
vyškolená a samozřejmě způ-
sobilá, a konče tím, že aby po-
rodní centrum nebyl jen ná-
zev nebo marketingový ná-
stroj, je třeba personál školit
v rozdílech mezi porodnicí
a porodním domem či cen-
trem. K tomu je potřeba vzdě-
lávání, například semináře
s lidmi, kteří taková centra
v zahraničí vedou. To se mi-
mochodem odehrává do vel-
ké míry díky Asociaci pro po-
rodní domy a centra. Věřím,
že do budoucna se i toto bude
čím dál více rozšiřovat.

Jak taková centra
vypadají?
Důležitým bodem je pro-

středí, které by se mělomaxi-
málně přibližovat tomu do-
mácímu. Mělo by být útulné,
intimní a dávat spoustu mož-
ností pro pobyt minimálně
s partnerem, potažmo případ-

ně i se staršími dětmi na po-
koji. Dále bymělo poskytovat
vhodný nábytek a vybavení
k tomu, aby ženamohla rodit
v efektivních, tedy vertikál-
ních aktivních porodních po-
zicích. V neposlední řadě by
mělo umožňovat hydrotera-
pii nebo porod do vody.

Lepší se v Česku možnosti
porodní a další péče?
Progres tady vidím, nicmé-

ně stále jsme ve fázi, kdy zda-
leka ne každá žena má mož-
nost v takovém zařízení ro-
dit. Do budoucna bych si tedy
přála, aby při každé větší po-
rodnici porodní centrum
bylo a samozřejmě abychom
měli i porodní domy, které
mají své specifikum. Už nyní
vím o několika projektech,
které se zdají být nadějeplné
a životaschopné. Takže jim
držím palce a věřím, že brzy
již budeme nějaký porodní
dům tady u nás otevírat.

VERONIKA
REICHELTOVÁ
veronika.reicheltova@metro.cz

„Mnoho služeb, ať už se jed-
ná o kontroly po zdravotní
stránce, péči o jizvy, psychic-
kou podporu a samozřejmě
i podporu v kojení nebo péči
o dítě, může ze začátku do
velké míry zastoupit i správ-
ně nasměrovat porodní asis-
tentka. I proto může být její
přítomnost v životě ženy bě-
hem šestinedělí klíčová,“ zdů-
razňuje Khousnoutdinova.

Intuice napoví
Ke zlepšení současného na-

stavení společnosti je podle
druhé zakladatelky e-shopu
Silvie Skala potřeba o samot-
ném šestinedělí více mluvit.
„Témata, jako je vztah mezi
matkou a miminkem, mezi
rodiči, sexualita po porodu
nebo vztahy s rodinnými pří-
slušníky, by seměla ve společ-
nosti i v rodině otevírat častě-
ji,“ myslí si Skala. „Někdy mi
přijde, že lidé možná nevě-
domky, ale často dávají prvo-
rodičkám nevyžádané rady,
kterémohou snižovat sebevě-
domí a jistotu mámy. A při-
tom intuice každé z nás je
ten nejlepší rádce,“ popisuje
Skala. VERONIKA REICHELTOVÁ

Khousnoutdinova ARCHIV

Porody. Jejich budoucností by mohla
být speciální centra a více možnostíTABU

inzerce
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Otylá postava provokuje
Fanoušci už nadšeně vyhlížejí Diablo 4, pokračování le-
gendární série akčních her. Mnozí jsou ale zaskočení tím,
jak vývojáři společnosti Blizzard vymodelovali postavu
druida, jedné ze základních figur hry. Druid je, jak napo-
vídá přiložený obrázek, poněkud obézní. Kritici tvrdí, že
Blizzard se snaží normalizovat obezitu, že se to do světa
Diabla nehodí, případně že jsou vývojáři líní, protože
animace rychlé změny v medvěda je jednodušší z tělnaté
postavy. Jiní naopak namítají, že robustní fyzická
konstituce právě odpovídá schopnosti měnit formu
a že kritici diskriminují obézní lidi. Diablo 4 vyjde začát-
kem června. HAL

Zase Brusel
Starosta maďarské obce
Nyírmártonfalva nechal za
peníze z Evropské unie –
v přepočtu bezmála čtyři
miliony korun – postavit
50 metrů dlouhý dřevěný
chodník v korunách stro-
mů. Háček je v tom, že ješ-
tě dříve dal okolní les vyká-
cet. „Projekt nevyžadoval,
aby kolem chodníku byl
les,“ řekl o stezce v koru-
nách stromů bez stromů
starosta obce. Les se podle
něj musel zlikvidovat, aby
byly peníze na spolufinan-
cování investice, neboť
mezi podáním žádosti
o grant a schválením pro-
jektu ceny ve stavebnictví
stouply. Čili za vše vlastně
může Brusel, podotkla
televize MTVA. ČTK

Roboti si podmaní
vyspělý svět. Sebe-
rou mu až čtvrtinu
pracovních míst.

Umělá inteligence by mohla
ve světě nahradit člověka
na 300 milionech pracovních
míst. Vyplývá to podle serve-
ru BBC ze zprávy americké in-
vestiční banky Goldman
Sachs.
Přímo ve Spojených stá-

tech a Evropě by umělá inteli-
gence podle zprávymohla za-
stat zhruba čtvrtinu pracov-
ních úkolů, na druhou stranu
by ale rovněž vedla k tvorbě
nových pracovních míst
a k růstu produktivity.
ZprávaGoldman Sachs upo-

zorňuje, že možnosti využití
umělé inteligence se v jednot-
livých odvětvích výrazně liší.
Například v administrativě
lze podle zprávy zautomatizo-
vat 46 procent pracovních
úkolů, zatímco ve stavebnic-

tví by se jednalo o pouhých
šest procent.

Učí se jako člověk
Umělá inteligence se v po-

slední době dostala do centra
pozornosti díky chatovacímu
systému ChatGPT, který vyvi-
nula společnost OpenAI pod-
porovaná Microsoftem.
ChatGPT patří do kategorie
generativní umělé inteligen-

ce a dokáže na základě jedno-
duchých dotazů vytvářet člán-
ky, eseje, vtipy, ale i poezii.
Na základě obrovského
množství dat se podobně
jako člověk učí, jak odpoví-
dat na podněty uživatelů.

Umělci mají obavy
Generální ředitel německé

mediální skupiny Axel Sprin-
ger Mathias Döpfner nedáv-
no uvedl, že systémy jako
ChatGPT by mohly nahradit
novináře. Podle stanice BBC
obavy o své pracovní vyhlíd-
ky v souvislosti s umělou in-
teligencí vyjadřují také ně-
kteří umělci. „Jsem si jistý
pouze tím, že nemůžeme vě-
dět, kolik pracovníchmíst ge-
nerativní umělá inteligence
nahradí,“ řekl BBC ekonom
Carl Benedikt Frey působící
na Oxfordské univerzitě.
„ChatGPT například umož-
ňuje lidem s průměrným pí-
semným projevem vytvářet
eseje a články. Novináři tak
budou čelit větší konkuren-
ci,“ dodal. ČTK

Citát

ChatGPT umožňuje
průměrným lidem
vytvářet eseje a články.
CARL BENEDIKT FREY
EKONOM

Kyjev by rád
přivítal hlavu Číny
Ukrajinský prezident Volo-
dymyr Zelenskyj v rozho-
voru s agenturou AP řekl,
že pozval svůj čínský pro-
tějšek Si Ťin-pchinga na
Ukrajinu. Peking informa-
ci nepotvrdil. Prezident
Číny, která je považovaná

za spojence Ruska, minulý
týden absolvoval třídenní
státní návštěvu Moskvy
a Peking v minulých týd-
nech představil mírový
plán pro Ukrajinu. „Jsme
připraveni ho přivítat,“
řekl Zelenskyj AP, jejíž
zpravodajové ho doprová-
zeli při cestě vlakem po
Ukrajině. Od ruské invaze
na Ukrajinu v únoru loň-

ského roku Si se Zelen-
ským nehovořil, připomně-
la agentura Reuters.

Zloději dětí, pozor
Místopředsedkyně ukrajin-
ské vlády Iryna Vereščuko-
vá vyzvala Rusy, aby pře-
stali s adopcemi dětí, kte-
ré byly za války na Ukraji-
ně podle ní ukradeny a de-

portovány do Ruska. Varo-
vala, že jde o nezákonné
počínání, jehož pachatelé
se budou muset ze svých
činů dříve či později zod-
povídat.

Umoudřili se
Pařížští popeláři se včera
vrátili do práce, aby uklidi-
li tuny odpadků, které se

za několik týdnů jejich
stávky nahromadily v uli-
cích francouzské metropo-
le. Informovala o tom
agentura AP, podle které
se zdá, že protesty proti
kontroverznímu důchodo-
vému zákonu francouzské-
ho prezidenta Emmanuela
Macrona se s klesajícím po-
čtem demonstrantů chýlí
ke konci. ČTK

Srbsko darovalo Ukrajině za-
řízení, které má Ruskem na-
padenému státu pomoci ob-
novit poničenou energetic-
kou infrastrukturu. Předsed-
kyně vlády Ana Brnabičová
uvedla, že Bělehrad odsuzuje
veškeré útoky na civilní ob-
jekty na Ukrajině.
Srbsko udržuje úzkou vo-

jenskou i politickou spoluprá-
ci s Ruskem, zároveň je ale
kandidátem členství v Evrop-
ské unii. Srbský prezident
Aleksandar Vučič sice ruskou
invazi odsoudil a vyslovil pod-
poru územní celistvosti Ukra-
jiny, zároveň se odmítl připo-
jit k protiruským sankcím.

„Srbsko vyjadřuje solidari-
tu s obyvateli Ukrajiny a odsu-
zuje všechny útoky na civilní
obyvatelstvo a objekty v této
zemi, jakož i jakékoli použití
síly v rozporu s mezinárod-
ním právem,“ uvedla Brnabi-
čová u příležitosti slavnostní-
ho odeslání elektroenergetic-
kého zařízení na Ukrajinu.
Řekla také, že Srbsko bude
pokračovat v poskytování hu-
manitární pomoci Ukrajině.
Ukrajinský velvyslanec v Bě-

lehradě Volodymyr Tolkač
uvedl, že při ruské agresi byla
dosud zničena asi polovina
ukrajinské energetické infra-
struktury. ČTK
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Krátce

„Novináři budou
čelit konkurenci“

Bělehrad. Pomoc
ostřelované zemi
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Lenny vyráží na turné
Loni v září vydala zpěvačka Lenny svou dosud nejrockověj-
ší desku Heartbreak Culture, ze které bodují hity jako live.
laugh. cry, Plastic Flowers nebo Friends For Life. Dnes star-
tuje klubové turné v Brně, zítra zahraje v Českých Budějo-
vicích. Poté zavítá do Vratislavic (6. 4.), Pardubic (7. 4.),
Plzně (13. 4.) a tour zakončí v Ostravě (20. 4.). MET

Festival PražskéQuadrienna-
le (PQ) se snaží od roku 1967
přenést to nejlepší z divadel-
ního designu, scénografie
a divadelní architektury do
popředí. Vedle hlavní loka-
ce, kterou bude letos poprvé
Holešovická tržnice, a dvou
vnitřních prostor, Veletržní-
ho paláce Národní galerie
Praha a DAMU, se festival
snaží využít sdílených ven-
kovních veřejných prostor.
Mezi 8. a 18. červnem

akce představí více než
30 představení ve veřejném
prostoru. Jednou z rovin té-

matu letošního PQ – Rare –
je přiblížit umění každé-
mu a vyzvat všechny ná-
vštěvníky k aktivní účasti
a interakci.
Kompletní program Praž-

ského Quadriennale bude
zveřejněn v dubnu. Po zve-
řejnění programu budou
do prodeje nasazeny jedno-
denní a třídenní Festivalové
Passy. Do té doby zůstává
v prodeji celofestivalový
11denní Festival Pass
za předprodejní cenu
2400 korun a 1400 korun
pro studenty. MET

Velikonoční pašije
se po pauze vrací
Největší příběh křesťanství
s poutavou hudbou bude
po čtyřleté pauze týden
před Velikonocemi k vidě-
ní v pražském kostele
sv. Šimona a Judy. Pašije –
Velikonoční příběh sklada-
tele Richarda Pachmana
představí 2. a 3. dubna de-
vadesát hudebníků a zpěvá-
ků. Kostel rozezní Liberec-

ký filharmonický orchestr
a Pěvecký sbor Resonance.
Zpívat budou sólisté Marti-
na Kociánová a Dita Hořín-
ková, operní bas zazní v po-
dání Andreje Beneše. Mlu-
veným slovem doprovodí
koncert herečka Libuše
Švormová. Skladatel Ri-
chard Pachman, který je
autorem relaxační, duchov-
ní, filmové, muzikálové
i soudobé klasické hudby,
vydal 37 alb a napsal osm
knih. MET

Festival United
Islands of Prague
se propojí
se Dnem Evropy.

Festivalová sezona začne
v Praze 5. a 6. května na
20. ročníku festivalu United
Islands of Prague. Na praž-
ských ostrovech letos organi-
zátoři festivalu připravují na-
bídku české, slovenské, pol-
ské, maďarské, švédské, fran-
couzské, německé a dánské
hudby. „Celých dvacet let Uni-
ted Islands of Prague bylo pro
mě a pro náš tým vzrušující
cestou naplněnou neuvěřitel-
nými zážitky. Jsem nadšený,
že součástí festivalu bude le-
tos i Den Evropy, který osla-
vuje naši společnou evrop-
skou identitu a historii. Je to
skoro až symbolické, protože
první ročník festivalu se
v roce 2004 konal k příležitos-
ti vstupu Česka do Evropské

unie,“ řekl producent festiva-
lu United Islands of Prague
Martin Voňka.
„Dosud jsme Den Evropy

slavili vždy jako samostatnou
akci na Střeleckém ostrově.
Letos budou oslavy poprvé
součástí festivalu United Is-
lands of Prague. Spojí se tak
přirozeně něco, comá společ-
ného ducha i cíl: propojení
různých kultur a národů
a oslava, že spolu už téměř
osmdesát let můžeme žít
v míru. Přijďte si zažít, jak
hudba spojuje lidi napříč hra-
nicemi, ochutnat evropské
speciality u infostánků velvy-
slanectví a zapojit se do soutě-
ží a bohatého programu,“
říká Magdaléna Frouzová, tis-
ková mluvčí Zastoupení Ev-
ropské komise v České repub-
lice.
Návštěvníci se mohou těšit

na pestrou paletu nových hu-
debních interpretů jak domá-
cí, tak zahraniční scény. Dva
festivalové dny nabídnou tře-
ba švédskou partu The Mag-

nettes, která si bere inspiraci
u legendární skupiny ABBA
a patří k nejdůležitějším švéd-
ským kapelám, irskou skupi-
nu Enola Gay z Belfastu, jež
razantní basy a špinavé kyta-
ry kombinuje s recitovanými
vokály a vybuzenou elektro-
nikou nebo třeba pražskou
partičku P/\ST, která hraje al-
ternativní experimentální
rap s nášlapem do tvrdé elek-
troniky. Z české a slovenské
scény se pak mohou fanoušci
těšit na slovenského rapera
s pseudonymem Edúv syn,
který se ve svých textech za-
měřuje na psychické zdraví,
raperku Wodehn, jež patří
mezi vycházející hvězdy čes-
ké rapové scény, a králové-
hradeckou popovou kapelu
The Valentines, která oscilu-
jemezi osmdesátkovou esteti-
kouDavida Bowieho a součas-
ným kytarovým popem a po-
dle svých slov hraje „veselé
písničky o těch nejsmutněj-
ších věcech“. Vstup je zdar-
ma. MET
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Quadriennale.
Do dalších prostor

Krátce

Hudba opět zavítá
na pražské ostrovy

inzerce
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Počasí

„Připrav se na
šichtu, babyboom

přichází.“

KAMIL BANDŽAK
Facebook
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Napište svou bublinu

1. pepřový sprej (slang)
2. loď na parní pohon
3. pokorná žádost
4. říční dravá ryba
5. helma
6. zárodky větviček

7. vodič psů
8. oděv na spaní
9. menší plát

10. voňavka
11. mužovo
12. opak „odchod“
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Luštěnka

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.50 Zavolejte porodní
sestřičky III (6/8)

16.45 Všechno, co mám ráda
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Vyprávěj
21.05 Gejzír
21.35 Máte slovo sM. Jílkovou
22.35 Na stopě
23.00 Komisař Montalbano
00.40 AZ-kvíz
01.05 Malá farma
01.30 Kuchařská pohotovost
01.55 V kondici
02.15 Dobré ráno

16.25 Zvuky přírody (2/3)
17.15 Kamera na cestách:

Tajemná Gruzie
18.10 Automoto svět
18.30 Automoto test
18.40 Kanada,

ve stopách zlatokopů
19.10 Starověký Egypt (1/4)
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém

znakovém jazyce
20.00 Bohéma (3/6)

Seriál (ČR, 2016)
21.30 Rudí prezidenti (3/5)
22.25 Gomora V (7/10)
23.25 Nejdůležitější události

2. světové války v barvě
00.15 De Gaulle (2/6)
01.00 Dějiny světa (4/8)

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.30 Na lovu III
18.30 Ulice (4454)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Zlatá labuť (9)

Romantický seriál (ČR, 2023)
21.40 Survivor

Česko & Slovensko (18)
23.40 KriminálkaMiami VIII (3)
00.40 KriminálkaMiami VIII (4)
01.35 Zlatá labuť (9)
02.40 Novashopping
02.55 Na lovu III
03.45 Ulice (4454)
04.30 Ordinace

v růžové zahradě (71)
05.20 Novashopping

15.50 Policie v akci
16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Zoo (101)

Rodinný seriál (ČR, 2023)
21.35 Inkognito
22.40 Inkognito
23.55 Ano, šéfe!
01.00 Policie v akci
02.00 Policie Hamburk IV (12)

Ostří hoši. Krimiseriál (N, 2009)
03.00 Policie Hamburk IV (13)

Krimiseriál (N, 2009)
04.00 Kriminálka

Montpellier II (4)
05.40 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
Vstávání s muzikou.
Začni každý den s hity,
které tě nakopnou

09.00 1Charted
11.00 Óčko hity
15.00 Top 10 bedna v bedně
15.50 Óčko hity
16.00 O Feed. Survivor
16.05 Óčko hity
20.00 O Feed: Survivor

Co se událo
v populární reality show?

20.05 Óčko hity
Klipy nonstop

21.30 Ne...telní?
Na rande i s handicapem

22.30 Óčko flirt
Proud klipů se vzkazy diváků

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Sudoku

TV tipy



V posledních letech je
vměstské údržbě a rozvozech
stále více vidět malá elektro
auta. Překvapivé je však to, že

jejich pořizovací cena může
být nižší než u podobných
spalovacích vozidel. Zde je
tedy cenové porovnání zcela
jiné než v případě osobních
elektro-aut, které jsou obvyk-
le dražší než spalovací.

„Spalovací auto je poměrně
složité zařízení a zvláště pokud
je určeno pro přepravu nákladu.
V případě malých užitkových
elektromobilů, které nemusejí
jezdit rychle ani příliš akcelero-
vat a mají dost času na nabíjení
z běžné zásuvky po skončení smě-
ny, je všechnomnohem jednodušší.
Navíc v užitkových autech obvykle
používáme Lithium-železo-fosfá-
tové baterie, které jsou výrazně
levnější než baterie osobních elek-
tromobilů a slibují i životnost na
celou životnost auta.“

Řekl nám odborník na
elektromobilitu Jakub Kočnar
z české společnosti BG Tech-
nik, která mimo jiné v Libici

nad Cidlinou vyrábí i tradiční
značku drobné zemědělské
mechanizace VARI, dodává
do ČR zahradní techniku
HONDA a také vyvíjí pracovní
elektromobily SELVO a inva-
lidní vozíky.

Jak jste docílili toho, že je
vaše česká značka SELVO
prodávaná více než jiné pra-
covní elektromobily?

„Především jsme si udě-
lali průzkum, co uživatelé
skutečně potřebují. Překva-
pením bylo, že komunální
služby měst a obcí i farmáři
upřednostňují nízké provozní
náklady před velikostí a vyso-
kou nosností auta. Většinou
totiž jezdí tato malá pracov-
ní auta s nákladem max do

500kg a na krátké vzdálenos-
ti. Využili jsme technologii
elektro-pohonu Toyota, kte-
rý umožňuje pracovat s vyso-
kým kroutícím momentem

a zároveň zhruba poloviční
elektrickou spotřebou než je
běžné u jiných elektromobilů.
Selvo auto totiž jezdí jen za
7kWh/100km. Vychází to na
pár desetikorun za pracovní
směnu. To je někde okolo
pětiny oproti podobným
spalovacím autům. Nákupní
cena auta je přitom třeba už
od 400tis. Kč, podle výbavy.
Zákazníci samozřejmě také
upřednostňují naše servisy
rozmístěné po celé ČR. Samo-
zřejmě pomáhají i dotace pro
obce, ale prodávali bychom
i bez nich.“

Hodně se diskutuje o recyk-
laci elektro-aut a jejich bate-
rií po jejich dosloužení. Jak
je na tom Selvo?

„Ano, tohle je téma na kte-
ré málokterý výrobce myslí.
Uvědomujeme si, že první věc
ve vztahu k ekologii je dlouhá
životnost. Nejekologičtější je

bezemisní auto, které nevy-
měníte. Všechno tedy musí
jít jednoduše a levně opravit.
Jakmile naše vozidlo nakonec
skutečně doslouží, lze jej jed-

noduše rozebrat na základní
materiály, které lze snadno
recyklovat. Tedy řekněme
z více než 95% hmoty vozu.
Výhodou je, že baterie jsou

z velkých plochých článků
v hliníkovém pouzdru, které
lze snadno rozřezat a materi-
ály uvnitř snadno oddělit na
vstupní suroviny. Ekologický

je ale i každý den provozu,
protože prostě spotřebujete
míň energie na stejnou prá-
ci.“

Foto: www.selvoauto.cz

DOMOV
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Řeč je o českém nápadu na pracovní, rozvozová
a úklidová elektro-auta značky Selvo, která dnes
nejčastěji uvidíte jak vyváží odpadkové koše, převáží
posekanou trávu nebo pomáhají farmářům s převo-
zem krmiv apod. Pracují se sklopnou korbou, boxem
nebo řadou připojitelného příslušenství a nahrazují
také elektrocentrálu.

Zapomeňte na to, že elektromobil
je dražší než spalovák. Může být
levnější a jezdit za pětinu nákladů.
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Až 408 koní a do-
jezd 600 kilometrů
jen na elektřinu?
Ano, jde to. A hlav-
ně – jede to.

Svůj k svému. V rámci prv-
ních testovacích jízd jsme
nové čistě elektrické Audi Q8
e-tron vzali na výlet pod hráz
Slapské přehrady, kde stojí
jedna z prvních poválečných
vodních elektráren – uvnitř
impozantního díla se skrývají
tři Kaplanovy turbíny o celko-
vém výkonu 3 x 48 MW.

Vnovém autě s červeným la-
kemSoneira, kterým jsme při-
jeli až dolů ke Svatojanským
proudům, Kaplanovy turbíny
nejsou, ale rakouskému inže-
nýru Viktoru Kaplanovi by se
ta technika líbila. Jsou tu dva
elektromotory, které vygene-
rují společný výkon 300 kW,
a oba jsou oproti těm v před-
chozí verzi, jež se jmenovala
pouze Audi e-tron,modernizo-
vané.

Auto je vůbec oproti před-
chůdci elegantnější – má no-
vou masku chladiče včetně
jeho rámu, nové náfuky, které
působí sportovnějším do-

jmem, také zadní nárazníky
s novým žebrováním, nové je
i označení sportovní verze.

Facelift není revoluce, spíš
evoluce, a tak zůstaly zachová-
ny přednosti původního e-tro-
nu – vzduchový podvozek,
přední kufr na kabely, digitál-
ní matrixové světlomety, kte-
ré jsou tak dobré, že si zaslou-
ží zvláštní boxík napravo od
tohoto článku. Auto je nadále
k dispozici ve dvou karosář-
ských verzích – jako SUV
a sportback.

Vstupní model s označením
50 dostal baterii z původního
e-tronu verze 55, ale i tak byla
vylepšena a nyní poskytne o
44 procent delší dojezd, až
500 kilometrů, přičemž kapa-
cita akumulátoru je 95 kWh.

My jsme však testovali Q8
s karoserií sportback v lepší
a silnější verzi 55 e-tron quat-
tro. I zde byla zvýšena kapaci-
ta akumulátoru při zachování
stejné schránky. Nově dává
106 kWh využitelné kapacity,
zvýšen byl imaximální dobíje-
cí výkon. Podle nabíjecí křiv-
ky nabijete tento model výko-
nem až 170 kW z 10 na 80 pro-
cent při ideálních podmín-
kách už za půl hodiny a ujede-
te při plné kapacitě až 600 km
podle metodiky měření
WLTP.

Na prezentaci jsme měli
možnost prohlédnout si jeden
z modulů akumulátoru, kte-
rých je tu v novém provedení
celkem 17. Vana akumulátoru
je dvoupatrová a má takzva-
nou crash strukturu – v přípa-
dě nehody baterie v maximál-
ní míře ochrání. Elektrický
systém se ale při nárazu odpo-
jí, a dokonce rozdělí.

Během jízdy jsme vyzkouše-
li čtyři rekuperační stupně,
které pomáhají vracet energii
zpět do baterie. Pokud se
s nimi naučíte dobře zachá-
zet, budete brzdy používat jen
minimálně.

Auto primárně využívá elek-
tromotor na zadní nápravě,
který má oproti předchůdci
více vinutí, takže poskytuje
více efektivity při silnějším

magnetickém poli. Lze však
zapojit i pohon všech kol quat-
tro.

V porovnání s předchozím
e-tronem poznáte větší dyna-
miku, avšak auto je i o něco
méně hlučné, i když v podsta-
tě díky elektromotorůma dvo-
jitým sklům není slyšet
takřka nic. Co je znát, je str-
mější a jemnější řízení.

Chcete-li pořádný elektric-
ký tanec, stačí šlápnout na
plyn – 408 koní a 664 Nm vám
radost zařídí. Auto zrychluje
bez zaváhání, v zatáčkách se
nenaklání, ani nepoznáte
jeho vysokou váhu. Pro oprav-
dovou sportovní jízdu tu ale
bude ještě výkonnější stroj se
třemi elektromotory.

Audi SQ8 e-tron má už
503 koní a neuvěřitelných 973

Nm točivéhomomentu. Tento
zabiják se do Česka má dostat
až v půlce roku.

A cena? Pod dva miliony se
určitě nedostanete. Námi tes-
tovaný rudý šátek na býka vy-
jde se všemi příplatky na
3 183 200 korun. PETR HOLEČEK

Karoserie sportback dává u Audi šanci jak stylu, tak praktičnosti.

Prostě Audi. Čistý a elegantní design vnitřku. 4x METRO

Za námi je hráz Slapské přehrady. Na autě si všimněte grafiky světlometů.

Organizátor ankety o nejlep-
ší auto roku z pohledu žen
Auto mého srdce, magazín
Žena v autě.cz, vyhlásil už po-
čtvrté vítěze hlasování odbor-
né poroty.
Odborná porota složená

z patnácti zkušených noviná-
řek a osobností zvolila abso-

lutním vítězem Merce-
des-Benz GLC, ženská laická
veřejnost dala nejvíce hlasů
elektromobilu ŠKODA Enyaq
Coupé RS iV.
Cílem ankety je ocenit vý-

razné nově uváděné vozy na
českém trhu, jež nejvíce oslo-
vují ženské publikum. Odbor-

ná porota letos v únoru vybra-
la z 18 nominovaných vozů
do zúženého kola sedm mo-
delů: Alfa Romeo Tonale,
BMWX1, Dacia Jogger, Merce-
des-Benz GLC, Range Rover,
ŠKODA Enyaq Coupé RS iV
a Volkswagen ID. Buzz. Těch-
to sedm vybraných modelů

následně porota hodnotila bě-
hem testovacích jízd, a to po-
dle kritérií jako praktičnost,
design, jízdní vlastnosti, pro-
stornost, bezpečnost, techno-
logie a vstřícnost k dětem.
Vyhlášení výsledků proběh-

lo v rámci kosmetického ve-
letrhu For Beauty. HOPVítěz ženské ankety

Elektrický tanec

Mercedes-Benz GLC. Ženské auto roku

Digital Matrix Light

Dole se podívejte, jak vypadá
nejmodernější světlomet,
když ho rozeberete.

● Digitální světla Matrix, která
lze k modelu přiobjednat,
jsou nejnovějším výkřikem
techniky. Umí na silnici před
autem vytvořit virtuální svě-
telný koberec, přičemž
řidiče navádějí světelné šip-
ky. Pokud noční vidění za-
znamená možný problém
v dálce, zobrazí se na silnici
výstražný symbol.
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Slavná dvojice her-
ních instalatérů se
dočkala další fil-
mové adaptace.
Premiéru si odbu-
de příští čtvrtek.

Nejslavnější amožná i nejkní-
ratější instalatér na světě se
spolu se svým jen o něco
méně proslulým sourozen-
cem Luigim vrací na plátna
kin. Super Mario Bros. s Bo-
bem Hoskinsem v hlavní roli
z roku 1993 byl nejspíš histo-
ricky prvním snímkemvychá-
zejícím z počítačové hry.
A byl nejspíš, přinejmenším,
velice špatný. Nyní to po le-
tech tahle dvojka zkouší v ki-
nosálech zase, tentokrát
v animované podobě. A bude
se opět zachraňovat princez-
na Peach a přidá se pár dal-
ších slavných herních ikon.
Film vznikal v úzké koope-

raci mezi Illumination a vi-
deoherním guru společnosti
Nintendo Šigeru Mijamotem,
který Maria stvořil. Ten je po-

dle svých slov přesvědčen
o tom, že si film užije nejen
rodinné publikum, ale i od-
rostlejší hráči jeho videoher,
kteří v tomhle animovaném
dobrodružství objeví pokla-
dy, na nichž vyrostli.

O čem to bude?
Bráchové Mario a Luigi na

začátku svého nového filmo-
vého dobrodružství sní
o tom, že povedou nejlepší in-
stalatérskou firmu vNew Yor-
ku, což jim zatím moc nevy-
chází. Možná právě proto
jsou ochotní vrhat se i do úko-
lů, které jsou zjevně nad je-
jich nepatrné síly. Chuť jít
do všeho po hlavě se jim ale
záhy nevyplatí v momentě,
kdy vlezou do podezřele vypa-
dající obří zelené trubky
a pár vteřin nato se jí nekont-
rolovatelně řítí do neznáma.
Na druhém konci potrubí
na ně čeká fantastický svět,
jehož obyvatelé právě řeší
dost podstatný problém.
Ohavný ještěr Bowser, král
jednoho ze zdejších králov-
ství, se totiž rozhodl silou
ovládnout všechny ostatní
říše. V hledáčku má přede-

vším Houbové království, je-
hož vládkyni, princeznu
Peach, by si navíc rád vzal
za manželku.

Záleží, kam dopadneš
Věčný smolař Luigi po své

životní jízdě skončí právě
v Bowserově spálené zemi,
kde je okamžitě zajat posko-
ky zdejšího krále. To Mario
má mnohem větší štěstí, pro-
tože království princezny
Peach, kam dopadne, vypadá
jako ráj nejen pro houbaře.
Peach je navíc fajn holka bez
princeznovských manýrů,
a tak když se Mario dozví,
jaké jí hrozí nebezpečí, oka-

mžitě se jí rozhodne pomoci.
Zvlášť když přitom bude
moci zachránit i milovaného
bratra Luigiho. Komika má
spočívat v tom, že hlavní hrdi-
na tak trochu zapomíná, že
rozhodně není žádný hrdina.
A že to nejstatečnější, co do-
sud udělal, bylo utažení ko-
houtku.

Pratt nebo Písařík
Hra Super Mario Bros., kte-

rá poprvé vyšla v roce 1985,
patří k nejdůležitějším hrám
herní historie. Svědčí o tom
i nedávná parodie v populár-
ní americké show Saturday
Night Live, kde se předvedl

v roli legendárního SuperMa-
ria i s jeho hláškou „It is me,
Mario“ herec Pedro Pascal.
Fandy jeho výkon pobavil
i proto, že dokázal do pohád-
kově laděné hry přenést tem-
nou atmosféru z jeho nedáv-
no úspěšně odvysílaného
dystopického seriálu The
Last of Us. Objevily se zde
i další herní postavičky jako
Yoshi, Toad, Bowser a samo-
zřejmě také Luigi. Dokonce
tu byla i scéna, ve které byl
Mario závislý na houbách, po
nichž ve hře roste.
Ve snímku, který jde

do kin za týden, hlavní posta-
vy namluvili herci jako Chris
Pratt, Anya Taylor-Joy, Jack
Black, Seth Rogen, Kee-
gan-Michael Key, Charlie
Day, Fred Armisen nebo
Kevin Michael Richardson.
Vyrazíte-li do kinosálu na da-
bovanou verzi, uslyšíte hlasy
dabérů Martina Písaříka, Ro-
berta Hájka, Dušana Kollára,
Ivany Korolové a Ondřeje
Brouska.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Super Mario Bros. ve filmu jde do kin 6. dubna. CINEMART

Bratři Mariové míří do kinosálů
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Komise zamítla odvolání
Odvolací komise Fotbalové asociace ČR na včerejším zase-
dání zamítla odvolání slávisty Petera Olayinky proti tres-
tu na čtyři soutěžní utkání za úder hlavou do obličeje pro-
tihráče a následné vyloučení v ligovém zápase v Liberci.
Sedmadvacetiletý nigerijský křídelník a jedna z opor
týmu tak s definitivní platností přijde o pražské derby,
které se odehraje na Spartě 15. dubna. Slavia neuspěla
ani s odvoláním proti trestu pro klub za chování fanouš-
ků v nedávném domácím šlágru s Plzní. ČTK

O účasti ruských
a běloruských
sportovců
na olympijských
hrách 2024 v Paříži
zatím není rozhod-
nuto.

Národní sportovní agentura
(NSA) zásadně nesouhlasí
s doporučením Mezinárodní-
ho olympijského výboru
(MOV), abymezinárodní fede-
race umožnily vybraným rus-
kým a běloruským sportov-
cům návrat pod neutrální
vlajkou do soutěží. Předseda
NSA Ondřej Šebek plánuje
konzultovat další kroky s ev-
ropskými partnery. NSA hod-
lá usilovat o změnu postoje
MOV.
Česko je vzhledem k pokra-

čující ruské agresi na Ukraji-

ně zastáncem zachování sou-
časných sankcí, kdy jsou
ve většině sportů Rusové a Bě-
lorusové úplně vyloučeni
z mezinárodního dění.
Shodly se na tom NSA, minis-
terstvo zahraničí i Český
olympijský výbor.
MOVvšak už delší dobu hle-

dá cesty, které by návrat jed-
notlivců s ruským a bělorus-
kým pasem umožnily.
Po úterním jednání výkonné
rady jeho prezident Thomas
Bach prezentoval doporučení
s jasně stanovenými podmín-
kami neutrality. Do soutěží
by nadále neměli mít přístup
podporovatelé války na Ukra-
jině nebo sportovci, kteří
jsou členy armády či jiných
bezpečnostních složek.
„Včerejší rozhodnutí MOV

mě velmi zaskočilo. Postoj
České republiky vůči účasti
ruských a běloruských spor-
tovců je od začátku války stej-
ný – dokud probíhá ruská

agrese, žádní sportovci zemí,
které agresi vyvolaly, se ne-
mohou účastnit vrcholných
sportovních akcí, natožpak
olympijských her,“ uvedl Še-
bek. Připomněl sporty, kde
sportovci z Ruska a Bělorus-
ka závodit nesmějí. „Velké
mezinárodní sportovní svazy
jako fotbal, hokej, basketbal,
atletika, biatlon nadále ne-
umožňují kvůli probíhající
válce účast ruských sportov-
ců. MOV jde úplně opačným
směrem a naopak nabádá sva-
zy, aby ruské sportovce
do soutěží pustily. To považu-
jeme za nepřijatelné a bude-
me usilovat o změnu postoje
MOV,“ prohlásil.
Prezident MOV Bach na-

opak před úterním jednáním
vyzdvihl fungování sportů
s účastníky z těchto zemí,
jako je například tenis nebo
cyklistika. Podle něj to fungu-
je bez problémů, žádné potí-
že s bezpečností se neřeší.

O účasti ruských a bělorus-
kých sportovců na olympij-
ských hrách 2024 v Paříži za-
tím MOV nerozhodl. Podob-
ně jako Česko je proti i drtivá
většina evropských zemí, kte-
ré se zúčastnily konference
k tomuto tématu. „Nyní zváží-
me další kroky, předpoklá-
dám, že bude k tomuto roz-
hodnutí MOV svolaná další
konference našich evrop-
ských partnerů, kde budeme
aktivní, a předpokládám, že
se domluvíme na dalším spo-
lečnémpostupu,“ doplnil On-
dřej Šebek.

Bach v úterý důrazně varo-
val před vměšováním politi-
ky do sportu, což se kvůli to-
muto tématu v posledních
týdnech děje. „Pokud by vlá-
dy převzaly rozhodování, kte-
ří sportovci se mohou účast-
nit jakých soutěží, byl by to
konec světového sportu, jak
ho dnes známe,“ prohlásil
prezident MOV. ČTK

Čeští tenisté se utkají na finá-
lovém turnaji Davisova pohá-
ru ve skupině C se Španěl-
skem, Srbskem a Jižní Ko-
reou. Rozhodl o tom včerejší
los v Malaze. Hrát se bude
ve Valencii od 12. do 17. září.
Svěřenci kapitána Jarosla-

va Navrátila se probojovali
na finálový turnaj po dvou le-
tech, poté co zvítězili v úno-
rové kvalifikaci v Portugal-
sku 3:1. V prestižní soutěži
se pokusí vylepšit předloň-

ské umístění, kdy ve skupině
v Innsbrucku nestačili na Bri-
tánii a Francii. V letech 2012
a 2013 soutěž ještě v odliš-
ném formátu ovládli.
Souboje ve skupině se bu-

dou hrát na dva vítězné zápa-
sy, po dvou dvouhrách roz-
hodne případná čtyřhra.
Do vyřazovací fáze postoupí
dva nejlepší celky tabulky.
Davisův pohár pak vyvrcholí
na konci listopadu v Mala-
ze. ČTK

Děkan Národohospodářské
fakulty VŠE Miroslav Ševčík
můžemít problémy s pořádá-
ním atletického Memoriálu
Josefa Odložila, jehož je dlou-
holetým ředitelem. Ochran-
nou známku na název mítin-
ku získal jeho bývalý spolu-
pracovník a přítel Pavel Šou-
rek, s nímž se rozešel
ve zlém. Šourek by chtěl
od příštího roku tradiční
závod pořádat, naopak Ševčí-
kův spolupracovník Rudolf Ja-
kubík je přesvědčený, že sou-
časný ředitel může název po-
užívat i nadále. ČTK

Tvrdší tresty
pro Juventus?
Mezinárodní fotbalová fe-
derace FIFA rozšířila plat-
nost trestů pro funkcioná-
ře Juventusu Turín za fi-
nanční podvody při přestu-
pech celosvětově. Mezi po-
trestanými zákazem čin-
nosti byl i viceprezident
klubu a bývalý český re-
prezentant Pavel Nedvěd,
jenž dostal osmiměsíční
distanc. Italský fotbalový
tribunál v lednu odebral
Juventusu 15 bodů v tabul-

ce této sezony italské ligy
a udělil zákazy činnosti ně-
kolika vrcholným funkcio-
nářům klubu včetně Ned-
věda. Vedení Staré dámy
bylo potrestáno za to, že
v letech 2018 až 2020 si
z přestupů fotbalistů bra-
lo protiprávní provize a in-
vestorům vykazovalo faleš-
né zisky.

Vítková má dceru
Bývalá biatlonistka Veroni-
ka Vítková se stala dvojná-
sobnou maminkou. Mistry-
ně světa a trojnásobná

olympijská medailistka
má druhou dceru, které
s partnerem Markem Lej-
skem dali jméno Barbora.

Šorm již trénuje
Elitní český čtvrtkař Pa-
trik Šorm začíná trénovat
po několikaměsíční léčbě
ostruhy v levé patě, která
ho připravila o halovou se-
zonu. Pokud zůstane zdra-
vý, doufá v účast na srpno-
vémmistrovství světa
v Budapešti, kde už mají
čeští čtvrtkaři zajištěný
start ve štafetě. ČTK

ČT
K

Neoceněné doporučení

Bývalý boxerský šampion
Vladimir Kličko považuje úter-
ní doporučení Mezinárodní-
ho olympijského výboru
ohledně ruských a bělorus-
kých atletů za nesmyslné.

● Olympijský vítěz z Atlanty
1996 a pozdější mistr světa
mezi profesionály to uvedl
na Twitteru a zopakoval svůj
názor, že prezident MOV
Thomas Bach hájí ruské
zájmy.

● Svůj odmítavý postoj k ná-
vratu těchto sportovců vyjád-
řil obratem i Český olympij-
ský výbor.

● Postoj MOV neocenila ani
ruská strana, která i tento
přístup považuje za diskrimi-
nační. ČTK

Davis Cup. Češi už
znají své soupeře

Ševčík. Problém
s memoriálem?

Krátce

Sportovní agentura chce
jednání, nesouhlasí s MOV


